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Készült: Nagyatád Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2012. május 24-i soron 

kívüli üléséről, hangfelvételről. 
 
Jelen vannak: Ormai István polgármester, Kárpáti László alpolgármester, Boros Bálint, Melles 

Zoltán, Dr. Novák János, Dr. Orbán Csaba, Rácz Ferenc, Sasvári Tamás és 
Simonovics Józsefné képviselők 

 
Távol maradt: Czimbalek József és Melsin Valentin képviselő  
 
Meghívottak: Dr. Kovács Ildikó jegyző, Dr. Nagy Vera aljegyző, irodavezető, Vargáné Szüts 

Katalin irodavezető, Svégel Gábor irodavezető  
 
 
Ormai István polgármester köszönti a megjelenteket, a VTV nézőit, a nagyatádiakat.  
Megállapítja, hogy a képviselő-testület – 9 fővel – határozatképes, az ülést megnyitja.  
 
Az ülés célja, hogy megismerjék azt a programot, amit az átalakuló területfejlesztés jelent.  
Tisztelettel köszönti, a Megyei Közgyűlés elnökét, országgyűlési képviselőt Gelencsér Attila urat, 
aki „Megyejárás” keretében van Nagyatádon, és mutatja be ezt az új programot.  
 
Javasolja, hogy a mai ülés jegyzőkönyvének hitelesítői Melles Zoltán és Sasvári Tamás képviselők 
legyenek. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot. 
 
A képviselő-testület a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot egyhangú – 9 igen – 
szavazattal elfogadja, és a következő határozatot hozza: 
 
125/2012. (V. 24.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2012. május 24-i soron kívüli 
képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Melles Zoltán és Sasvári Tamás 
képviselőket választja. 
 
Ormai István polgármester a meghívóban szereplő napirendi pont megtárgyalását javasolja a 
képviselő-testületnek.  
 
A képviselő-testület a napirendet egyhangú – 9 igen – szavazattal elfogadja, és a következő 
határozatot hozza: 
 
126/2012. (V. 24.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirendek tárgyalására 
vonatkozó javaslatot elfogadja és az alábbi napirendeket tárgyalja: 
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1.) Tájékoztató a megyei önkormányzat új feladatairól, a területfejlesztés új irányairól 

 Előadó: Gelencsér Attila, a Somogy Megyei Önkormányzat elnöke 

 
Napirend tárgyalása: 
 
1.) Tájékoztató a megyei önkormányzat új feladatairól, a területfejlesztés új irányairól 

 Előadó: Gelencsér Attila, a Somogy Megyei Önkormányzat elnöke 

 
Ormai István polgármester átadja a szót Gelencsér Attila elnök úrnak, hogy megtartsa beszédét.  
 
Gelencsér Attila a Somogy Megyei Közgyűlés elnöke: 
Megköszöni, hogy ennyien megtisztelték a jelenlétükkel.  
Elnézést kér, de a rendkívüli idő, rendkívüli teljesítményre sarkallta őket, és az elképesztő 
parlamenti menetrend miatt – ami tudja, hogy nem mentesíti – sokkal kevesebbet tud jönni a 
lakosság közé, mint ahogy szerette volna.  
Jövetelének egyik célja, hogy a megyei önkormányzatokat is érintő új önkormányzati törvény 
január 1-jétől fokozatos hatályosulással a megyei önkormányzatok részére hatályba lépett, mely egy 
teljesen új szituációt alakított ki számukra. Talán ide tartozik, talán nem, de semmiképpen a 
területfejlesztéshez, hogy hogyan is alakult ki a megye, amit most abbahagytak. Nagyon sommásan 
– ami nyilván igazságtalan – az maradt a feladata, ami a rendszerváltoztatás körül szinte maradék 
elv alapján megmaradt, ami nem kellett senkinek, amivel több baj is van. Többféle tudományos 
megalapozottság, történelmi fundamentum, vagy akármilyen politikai logika, vagy pláne nem a 
választók igénye, szükséglete irányította a rendszerváltoztatást követően a megyei tanácsok helyébe 
lépő megyei önkormányzati feladatot, hanem, hogy nem kellett akkor az államnak az egészségügy 
fekvőbeteg-ellátása, ezért oda tette a megyéhez, nem kellett a komplett szakképzési portfólió, ezért 
ott maradt a megyénél, pláne nem kellett a politikum számára egyébként kevés politikai haszonnal 
kecsegtető gyermekvédelem, és nem nagyon kellett az államnak a szociális otthonok világa sem.  
A probléma az, hogy a 245 települést számláló Somogyban, a negyven valahány telephelyen fekvő 
intézmények koncentrálódnak kb. az összes településszám 10 %-án. Az összes somogyi 
településszám 10 %-án volt a megye jelen, 90 %-án pedig nagyon áttétesen, nagyon közvetett 
módon és valódi, igazi segítséget nyújtani szinte 20 éven keresztül nem tudott. Ebből a 20 évből 
volt egy üdítő kivétel, nem egészen 10 év, ugyanis az előző területfejlesztési törvényt 1996-ban 
alkották, tudomása szerint az egyik somogyi közgyűlési elnök elődje, Kolber István szorgos 
munkája is benne volt abban, hogy az a döntés született az akkori törvényben, hogy a megyék 
területfejlesztési feladatot is kapnak még az intézmény fenntartáson túl. Mondhatná komikusan, 
hogy az egyik elnök kitalálta, a másik elnök 1998-tól pedig beleült a készbe, mert 1998-tól 
nagyjából teljes erőből működött a tisztán hazai forrásokból, nagyjából 1-1,5 milliárdos 
keretösszeggel évente a megyei területfejlesztés. Ez egy jelentős előrelépés volt a megyék számára, 
mert az egyébként a csak intézményfenntartó GAMESZ szerű működést nagyon-nagyon sok 
hazugsággal, nagyon sok show-val és tánccal, egyéb kreativitással lehetett eladni a választóknak, 
mint valódi politikai teljesítményt. A területfejlesztés megérkezésével már valóban az lehetett a 
somogyiak érzése, hogy a megye minden települése jelen van, hiszen TEKI, CÉDA, REKI vagy 
TEUT pénzeket a polgármesterek és jegyzők számára ismert – az itt élők számára talán kevésbé – 
szakmai mozaikszavak, ami azt jelenti, hogy pénzt tudott adni, segíteni tudott (ravatalozó, 
kistraktor), még a versenyszférában is apróbb pénzekkel (befektetés ösztönzésre, 
munkahelyteremtésre, útépítésre stb.). Ez messze van még mindig attól, amit Európában jelent egy 
középszint, a megye. Nagyon messze van az ideálistól, de egy jelentős előrelépés volt a korábbihoz 
képest. Ezért nagyon fájó volt, hogy 2006-ban – amikor egyébként először kapott a mandátumot 
somogyiaktól – megszüntették, de a polgármesterek és a választói elvárás megmaradt. Úgy vették el 
a területfejlesztés lehetőségét, hogy mindenki ugyanazt várta tőle, mint az elődjétől, azt hogy adjon 
pénzt. Csak hogy törvényi szinten nem, de költségvetési szinten megszűnt a megyei 
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területfejlesztés, vagyis a törvényt nem helyzeték 2006-ban hatályon kívül, de azt a sort, ami a 
nemzeti költségvetésben úgy szerepelt, hogy megyei területfejlesztés, nullával jegyezték.  
A dolog lénye most, hogy ebből a kettősségből, hogy intézmény és területfejlesztés, ami 
végigkísérte az elmúlt 22 évet, most az a döntés született január 1-jétől, hogy a megye, döntően 
tiszta profilú területfejlesztő legyen. 1998-2002. között ugyanezen miniszterelnök által vezetett 
kormány hasonló szándékot mutatott, csak elfogyott az idő – a négy év – és nem tudta azt befejezni, 
ezért nem tudta a tiszta profilú területfejlesztő megyét kialakítani, ezért most, amikor újra megbízást 
kapott a választóktól, megcsinálta. Nem mondja, hogy ez az egyedül üdvözítő egy középszint 
számára, de sokkal közelebb van a választói elvárásokhoz, az emberek igényeihez, szükséglegeihez, 
mint az azt megelőző intézményfenntartó GAMESZ-os megyei önkormányzat.  
Ötödik hónapja a megye a területfejlesztő, de mégsem. Nagyjából ez a jövetele egyik oka, hogy 
erről egy kis keresztmetszetet adjon.  
Az első dia megmutatása előtt elmondja, hogy a megye legyen a területfejlesztés és eljárás 
rendjének a deklarált, Brüsszel által is elfogadott szintje, ez Brüsszelben alsó hangon 1,5 év. Csak 
hogy 2010-ben ezt nem kérhették Brüsszeltől, mert furcsa lett volna, hiszen nem volt még új 
önkormányzati törvény. Amikor az új Ötv. hatályba lépett január 1-jén – vagyis most – miért nem 
kérjük, mert jövő decemberben vége van a brüsszeli 7 éves költségvetési ciklusnak, vagyis az a 1,5 
éves elképesztő brüsszeli bürokráciai eljárás, amivel járna azt, hogy a megye valódi forrás 
állokációt (pénzosztó szerepet) kaphasson, vagyis hogy a megyénél pályáznak, és a megye 
koordinálja, közreműködő szervezetként vagy akár irányító szervezetként a somogyi pályázatot. Ha 
most elindítanák, akkor ennek a brüsszeli ciklusnak – ami 2007-től 2013-ig tart –a végére érnének 
bele, tehát nincs értelme. Mi maradt? Mi a feladat? Miért van a megyei önkormányzat, mi lesz a 
küldetése, a dolga az elkövetkezendő 1-2 évben? Erről szól az a tájékoztató anyag, amit hozott. 
Több tudományágat átölelő, nagyon komoly, a világ számos országában jelentős dilemmákat okozó 
probléma a tervezés folyamata. Elmondja, hogy az első nemzeti fejlesztés illetve a második az 
UMFT-re való felkészülés – nagyon diplomatikusan és finoman szólva is – messze-messze alul 
maradt a szükségestől. Ez a kínjuk ma és néhány éve, ami miatt nem feltétlenül elégedettek az 
európai forrásokkal és ezzel a pályázati rendszerrel. Nagyjából ennek a multidiszciplináris 
területnek – ami már becsatornázott jó néhány tudományágat – kell hozzá egy kollektív bölcsesség, 
kell hozzá egy jövőkép. Lényege az, hogy itt most, amikor a terveiket készítik, meg kellene 
mondani, hogy 2020-ra hova akarnak eljutni. Ez nem egyszerű. Mit akar Nagyatád magáról 
mondani, illetve a környező települések hova szeretnének eljutni, hiszen ahhoz képest kell 
visszaszámolni a területi tervezésben, márpedig 2020. az 8 év múlva lesz. Akkor már késő bánat, 
mint ahogy most is. A kormány által benyújtott fejlesztési terv ketyeg 7 éven keresztül, és már nem 
lehet, vagy csak nagyon súlyos áron belenyúlni. Ezért a területi tervezés – ha jól csinálják – olyan 
járulékos haszonnal fog járni, hogy tényleg az lesz az érzésünk 2014 és 2020 között, hogy az 
európai pénz minket szolgál, hiszen eddig nem mindig volt ez az érzésünk.  
Az elhangzott bevezető után, az első fotó elhelyez minket a nagyvilágban, ahol a múlt, jelen, jövő 
nagyon egyszerű összefüggése van, miszerint az első unióba lépés utáni lehetőség, amit úgy hívtak, 
hogy első nemzeti fejlesztési terv. Számok tükrében 750 milliárd Ft-ot hozott Magyarországnak. 
Ekkor csatlakoztak egy korábbi 7 éves brüsszeli ciklus utolsó két évéhez. Nem tudtak előbb, mert 
csupán 2004-ben lépett be Magyarország az unióba.  
A 2004-2006. év a totális előkészítetlenség, hiszen nem is volt nagyon tapasztalatuk benne, meg 
kellett tanulniuk az európai források kezelését, fogadását, lehívását, de nagyjából 2004-ben kellett 
volna nekiállni 2007-2013. tervezésének ahhoz, hogy az jól sikerüljön. Egyénként 2005-ben, 
nagyjából két évvel korábban elkészült egy koncepció, amit országos területfejlesztési 
koncepciónak hívnak, és ez alapján éljük ma is 2012-ben az életünket. Nem tudja, hogy 
beszélgetett-e valaki az itt élőkkel, mielőtt azt a koncepciót elkészítette? Volt-e megyejárás? Volt-e 
bármilyen rákészülés erre a 7 évre? Nem volt. Nagyjából a nullához konvertált. A tervezésnek 
egyébként van egy ilyen módszere is – azok számára akik tanultak tervezést nem új – miszerint nem 
kérdezzük meg az embereket, hanem megkérdezzük mondjuk a tudósokat. Ez is működik, csak ne 
értékeljük túl a tudósokat, hiszen az emberek kollektív bölcsességét kihagyni badarság. Látható 
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hogy ez a második etap 7400 milliárd Ft-tal – amit ma is használunk – éppen a tízszerese lett mint 
az első. Úgy látja, hogy ez már soha nem fog visszajönni. Ekkora pénzt már senki nem fog tudni 
lehívni. A következő diáról beszélve elmondja, hogy itt a jövő, ami miatt jött. 2014-2020. között 
láthatólag csökkenő tendenciával, mintegy 20 %-kal csökken Magyarország lehetősége, de még 
mindig elképesztően nagy pénz, 6000 milliárd Ft, amire nekik terveket kell készíteni.  
A következő dia egy nagyon gyorsan végigfutható tábla, ami arról szól, hogy milyen ágazati 
programok futottak, futnak Magyarországon ma is, és milyen %-ot tesznek ki a fejlesztés 
politikában. Itt érdemes kiemelni a regionális programokat, ami természetesen minden régióra 
értendő. Nagyon sokat költött Magyarország közlekedésre, mintegy az összes pénz negyedét, 
környezetre 16 %-ot, az ún. TÁMOP (társadalmi megújulás) 12 %, gazdaságfejlesztés 15 %.  
A következő diák csak „szoftverfrissítő” diák. Tulajdonképpen ebben semmi új nincs, csak 
összeszedte és százalékolta, hogy legyen, hogy mit, mire költöttek. A regionális programból semmi 
mást nem írt ide, csak erre az ő mostani két évükre hátralévő források ún. megmaradó vagy 
visszahulló forrásokban (47 milliárd Ft-ról van szó), mely nagyjából a dián látható %-os arányban 
megy városfejlesztésre, turisztikára, oktatásra, egészségügyre, közlekedésre, környezetvédelemre.  
A következő, a hatékonysági probléma, amelyről egy kicsit többet beszél, mert számára is így volt 
legérthetőbb.  
A kék kör lenne az, amit Európa saját prioritásként fejleszteni szeretne. Ő pontosan tudja, hogy 
melyek azok a nagy globális európai problémák, amelyre hajlandó fejlesztési pénzt adni. A barna 
kör jelzi azt, amit Magyarország szeretne fejleszteni. Ezek speciálisan nemzeti fejlesztési igények 
(hungarikumok) amely ügyekről azt gondoljuk, hogy felemel bennünket, növekedési pályára állít, 
ami nemzeti összterméket, foglakoztatást, munkahelyet bővít, turistát vonz. A probléma az, hogy az 
európai igények, prioritások és magyar – tisztán hazai elképzelések között – csak egy bizonyos 
részben van átfedés. A probléma másik fele, hogy ez ma, ez a nagyon-nagyon nagy körcikk 
lefedetlen, azaz, az a benyomása lehetett az itt élőknek is, hogy hallották a médiában, olvasták, 
hogy 7400 milliárd Ft érkezik, miközben látják az utcán fekvő rengeteg problémát, megoldatlan 
gondokat. Ugyanakkor látnak számukra feleslegesnek tűnő fejlesztéseket. Gyakran egyébként 
Önök, a faluvezetők, városvezetők a hibásak a választók szemében. A városlakó, falulakó látja, 
hogy van egy probléma, azt is látja, hogy arra valamiért nem mozdul rá a városvezető. Lehet egy 
fejlesztés, amiről pedig nem gondolta, hogy probléma volna, ezért nem érti. Nagyjából azért van ez, 
mert Magyarországon csak azt fejleszthetik egészes sommásan, amit Európa számára megenged. Ez 
a frusztrációjuk oka, ez a paradoxon lényege. Szokta mondani – és nem hazabeszél -, hogy az első 
Széchenyi Terv 2000-2002. között akkorát szólt, hogy máig hallatszik. Semmi más oka nem volt. 
Töredéke forrásból, mint amiről most beszélnek. Kevés olyan középület van Magyarországon, ahol 
nincs kint a Széchenyi Terv-es résztábla. Egyszerűen azért, mert az egész körcikket lefedte egy 
nagyon egyszerű, rövid transzparens, néhány hónapos eljárásrend, gyors kifizetés. Ez a titok, a 
hazai forrás, és tisztán nemzeti igények. Sajnos az uniós tagságnak vannak ódiumai. Az egyik ilyen 
ódium, amiről most beszél, de az, ami megvalósul, láthatóan kevés. Van egy újabb probléma, amit 
neki is meg kellett érteni, és először nem is mindig értette.  
Ezzel kezdte ma. Miért vették el a szocialisták a 19 megyétől a területfejlesztést? Szerinte ennek 
volt egy politikai oka. Túl sok fideszes közgyűlés alakult az országban, ezeket szerették volna 
büntetni. Van egy mások oka, hogy azt a hazai forrást mind bele kellett tenni az európai pénzbe 
önerőként. Tudni illik, nem csak az önerő mozog amit a falu önerőként fizet, hanem a brüsszeli 
forráshoz 15 %-os nemzeti erőt kell a kormánynak fizetnie. Ha arról beszélnek, hogy 7400 milliárd 
Ft a büdzsé, akkor 1000 milliárd Ft-ra tehető az az összeg, amit Magyarországnak ahhoz kellett 
kinyögnie, hogy egyébként európai igényeknek megfeleljen. Ezután jönnek még Önök, a 
versenyszféra szereplői, az önkormányzatok, vagyis a pályázók önereje. Ha azt is összeadnánk, 
senki nem tudja kiszámolni, hiszen bonyolult volna az eltérő pályázati intenzitás miatt. 
Megkockáztatja, hogy még egyszer 1000 milliárdot belerakott csak és kizárólag az európai 
igényeket szolgálta. És közben, miután ezt az 1000 milliárd Ft-ot vagy kétszer 1000 milliárd Ft-ot 
beletettük ebbe a rendszerbe, nem jutott pénz más gondok rendezésére. Gazdasági-pénzügyi 
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okokból ezért szűnt meg 2006-ban a megyei területfejlesztés. Minimum kétszeresen volt motivált 
rendszer, hogy elvonják a pénzt, hiszen volt egy politikai és volt egy pénzügyi motívum.  
A következő dia, az Európai Bizottság javaslata. Az első dián már leírta, hogy 6000 milliárd Ft-ra 
számítanak. Ezek csak a nagy számok alapján, hogy Európa mennyit szeretne költeni összességében 
466 milliárd eurót, aminek a mi kis 20 milliárd eurónk láthatólag kb. 4 %-a, miszerint Európa 
összes lakossága – az az 500 millió európai lakos – arányosan számolva a magyar populáció 
mintegy 2 %-át teszi ki. Ehhez képest a Magyarországnak járó forrás (20 milliárd EUR) legalább a 
4 %-a. Ez azt jelenti, hogy nem lakosságarányos a pénzek visszaosztása, hanem valami más logika 
van mögötte. Az euró szkeptikusoknak üzeni, hogy érdemes ezt kicsit meggondolni, hiszen a 
visszaosztásban egyébként lakosságarányosnál duplával jobban járnak. A következő dia mutatja a 
célterületeket, de látható némi eltolódás a rendszerben és kicsit minden mögött a versenyképesség, a 
foglalkoztatás, 20 millióval több munkahelyet szeretne Európa és nagyjából az éghajlatváltozásra, a 
globális felmelegedés valamilyen formában történő megfékezése, mint fő vonalak szerepelnek. Az 
Európai Bizottság javaslata olvasható a következő dián. Mivel sok a szöveg kiemeli és később 
valamelyik dián mutatja, hogy kétféle régió volt eddig – vagy van még ma is 2013. év végéig – a 
konvergencia régió és a versenyképességi régió. Mi a konvergencia programba tartozunk. A 
leszakadt vagy még a fejlődés előtt álló régió kategória, és a versenyképességé, akik a motorjai az 
európai uniónak inkább. Itt be fog lépni egy új dolog.  
A következő dián látható a régiók hármas csoportja. Az első csoport a kevésbé jelzett régió. Nem 
meglepő senki számára, hogy Magyarország ebbe a kategóriába tartozik. Amikor készült, akkor 
vette észre, hogy egyébként jobb sorsú országoknál is a széleken vannak régiók, amik ebbe a 
kategóriába tartoznak (Portugália, Nagy-Britannia, Olaszország, Szicília és néhány sziget). A 
magyarországi régiók közül – kivéve a közép-magyarországi régió – mindegyik ebbe tartozik. 
Megjegyzi, hogy ezeknek van egy matematikai oka is, úgy érti egzakt a történet, mert hogy az 
európai átlag GDP 75 %-a alatt teljesítenek. A közép-magyarországi régió (Budapest agglomeráció) 
az európai átlag GDP 130 %-át tudja, jelentősen az európai átlag GDP felett van.   
A következő kategória az új (átmeneti) régió. Már nagyobb a szórás, nem látni benn azt a logikát, 
amit az első kategóriánál, ami nagyjából a széleket, a peremterületeket, Európa margóját jelentette. 
Itt szélesebb a kép Franciaország, Lengyelország és egészen jó potenciállal rendelkező országok és 
mégis ebbe vannak. A harmadik kategória a fejlettebb régió, a motor, a húzóerő London, Párizs, 
Hamburg, Milánó és München Pentagon, ami nagyjából Európának a mega város kategória, ami a 
motorját jelenti. Ez az a Pentagon, amelynek esetleg esélye van felvenni a versenyt más 
kontinensekkel (Ázsiára gondol, akik nagyon előretörtek).  
Kohéziós politika a következő dia. Ugyanúgy lesz a fejlesztési alap, az európai szociális alap és az 
európai mezőgazdasági vidékfejlesztési alap. Ezek a nagy alapok működnek a kohézióssal, ami 
környezetvédelmi és infrastrukturális. Első ránézésre az alapok minimális változása várható.  
Kiemelt történet lesz ebben a 7 éves ciklusban a KKV szektor, amit a magyar kormány már rég a 
zászlójára tűzött. Európa láthatóan erre koncentrál. Teljesen új kezdeményezés lesz, érdemes 
megjegyezni, európai összekapcsolási eszköz, amely a határon átnyúló – Nagyatádon érdekes – 
infrastruktúra fejlesztését akarja támogatni. Egyébként Európa legfontosabb misszióját – a 
felzárkózást – segítve ezzel. Ezért van a fordított arányú visszaosztás. Fejletlenebb rész, többet kap 
alapon. Érdemes megjegyezni a Horizont 2020. Ez egy új kutatási innovációs keret, amelyről lesz 
még mód beszélni.  
A következő dia, új elvek, új programok. Az innovatív unió az egy olyan növekedést próbál 
segíteni, ami innovációval jön, mozgásban az ifjúság digitális piacot támadja és próbálja segíteni. 
Megújuló energia a következő. Üzleti környezet az iparpolitikában, annak javítását. Munkaerőpiac 
modernizációja, tehát új készségek, képességek, jártasságok kialakítása. Életen át történő tanulás, 
átképzések stb. A szegénység ellenei európai platformnak pedig az a lényege, hogy ha tud Európa 
növekedni, akkor azt szegények kapják meg, magyarul kapják vissza.  
A magyar álláspont a következő dia. A Nemzetgazdasági Minisztérium és a Nemzetfejlesztési 
Minisztérium közös előadásából ollózta ki, és hozta el Somogyba. „A források Magyarország 
növekedési, versenyképességi céljait, fejlesztési igényeit szolgálják.” Tehát ne valami más, 
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felsőbbrendű célt szolgáljanak, hanem a kormány növekedési és versenyképességi fejlődését vagy 
„Nagyon fontos addicionális adminisztratív terhek.” A brüsszeli pénzből is fizetik a bürokráciával 
kapcsolatos elképesztő terheket. A kormány javasolja a változtatásokat. 
A profiltisztításnak az önkormányzati törvényben is meg kellett jelennie, ezért lett döntően tiszta 
profilú területfejlesztő a megye. A számon kérhetőség is egyébként egészen más.  
Eddig a 1996. évi törvényre hivatkozott, ami megteremtette a megyei területfejlesztést. Most, egy 
2011. évi módosítás – ami átmeneti törvény – szabályozza az életüket, és deklarálja mindezeket. A 
területfejlesztés a megyék egyik legfontosabb feladata, a megye a területfejlesztés legfontosabb 
szintje, a központi területfejlesztés tervezésének szakmai koordinációja, ellenőrzése a megyéé, az 
eddigi területfejlesztési gyakorlat jelentősen átalakul. Ebben az is benne van ám, hogy megkérdezik, 
hogy merre menjen az autópálya – megjegyzi, eddig nem voltak megkérdezve – hova települjön 
valami, nem regionális vagy megyei program, hanem egy ágazati ügy, jellemzően a közlekedést 
szokták példának hozni. Ha ez végigmegy, Somogy megyében nem lehet úgy utat építeni, hogy a 
megyei területfejlesztés, a megyei közgyűlés jóvá ne hagyta volna, na, ez egy járulékos hozadéka 
még.  
Tovább menve a diákon látható a feladat, ami miatt itt van. A megyei tervezést, az országos 
tervezési folyamatba be kell illeszteni. Ez a lényeg, mert ha nem teszik, akkor nincs értelme az 
egésznek. Azért van a munka most, hogy oda tudják adni a kormánynak, majd a kormányon 
keresztül el tudjon jutni Brüsszelbe. A somogyi jövőkép így érkezik meg Brüsszelbe.  
A következő, az általa is nagyon fontos általa is említett mondat. Most kapcsolatban áll a megyei 
tervezés vagy kapcsolatban fog állni az uniós forrásokkal? A 2007-2013. időszakban semmilyen 
kapcsolat nem volt, pedig még ugyan pénzük nem volt, de deklaráltan a megyei területfejlesztés az 
megyei szinten a megyei területfejlesztési tanács dolga. Ehhez képest úgy készül el 2005-ben a 
Brüsszelnek benyújtott terv vagy koncepció, hogy senki nem kérdeztek meg.  
A következő, a területfejlesztés feladatai.  
Továbbmenve egy, a törvényből kiollózott közérthető mondat olvasható, miszerint, egy 
összehangoló koordináló munkát végeznek, nem csak az önkormányzatok, hanem a gazdaság 
szereplői tekintetében is.  
A következőn látható, hogy hogyan néz ki az új megye. E szerint a közgyűlés elnöke két fórumnak 
tagja. Az egyik a megyei egyeztető vagy konzultációs fórum, a másik pedig a regionális, ahol a 
három közgyűlési elnök (akik a volt regionális tanács munkáját látják el).  
Megyei Közgyűlés kapcsolatai az M9-es Autópálya Fejlesztési Tanács és az újjá alakult Balatoni 
Fejlesztési Tanács. Egyébként két bizottságuk van, a pénzügyi és a területfejlesztési bizottság.  
A következő dia már azt mutatja, hogy milyen a szervezeti felépítésük, itt jól látható, milyen 
munkatársakkal végzi ezt a feladatot. Ez a területfejlesztési iroda rövid leírása. Fontos erről 
beszélni, mert nem evidens, hogy mindenki tudja, hogy mit csinálnak. Szemtanúja volt, miszerint az 
ellenzék megkérdőjelezte egyáltalán a létét, szükségességét a megyének. Ehhez képest vannak ezek 
a feladatai, nagyon sommásan, röviden leírva.  
A következő dián már az látható, hogy egy tervezés alapdokumentumok gyűjtésével kezdődik. 
Látható, hogy Somogy legfontosabb dokumentuma a Megyei Közgyűlés által tavaly elfogadott 
Somogy megyei Rendezési Terv. Ez az a fundamentum, amelyen minden település áll, mert, hogy 
egy városi, települési rendezési terv első és legfontosabb ismérve, hogy ettől a megyei rendezési 
tervtől nem térhet el, ehhez kell igazítani. Ráadásul Somogynak speciális helyzete is van. Látható a 
térképen egy pirossal jelölt határvonal, ugyanis a Balaton miatt két rendezési terv van, a saját, 
megyei, és van egy balatoni kiemelt üdülőövezet fejlesztési terve. Elmondja, hogy mindkettő 
letölthető a megyei önkormányzat honlapjáról. A balatoni terv is elkészült, melyet a kormány 
készített. www.balatonregio.hu honlapról letölthető.  
A munkájuk során tekintetbe kell venniük az országos terveket, ezek közül a legfontosabbak a 
következő dián láthatók.  
Leader program a következő dia. Itt nagyon nehéz jó dolgokat mondani, mert Magyarország nagyon 
elrontotta ezt a programot. Aki nem hisz neki, nézzen meg egy-két európai leadert. Nem 
személyeskedve elmondja, hogy a somogyi 6 leaderben átlagosan 5 fő dolgozik. Ehhez képest 



 7 

Európában 1,5 fő leaderenként a szervezet nagysága. V. Németh Zsolt államtitkár úr megértve a 
leader problémát azt mondta, hogy egyszerre kellene gyorsan kifizetni belőle, mert, hogy pályáztak 
kedves kollégái, és egyszerre kellene megoperálni a lovat, vagyis szántás közben operálni nem túl 
egyszerű. Azt az intellektuális teljesítményt tudta a minisztérium kiszenvedni magából, hogy a 
bevont szervezetként ma már be lehetne vonni a megyét és jelentősen korlátozta azt a pazarló 
működési formát, amivel eddig a leaderek működtek. De ez csak lehetőség és nem erőszak. Ő senkit 
nem fog sem felkérni, sem felhívni. Elmondja, neki mindössze ennyi a dolga, és majd mindenki 
eldönti, hogy beszáll-e van nem. Egy a lényeg, munkaszervezeti hatékonyság oldalán, tudás, 
tapasztalatcsere oldalán egy megyei organizáció véleménye szerint olcsóbb, hatékonyabb, 
színesebb, mert hogy egymástól is tanulnának. Volt Somogyban egy olyan kezdeményezés, melyet 
úgy hívtak, hogy Leader Szövetség. Az egyik legtöbb problémával küszködő leader vezetője kezdte 
el csinálni, ezért mindenki távol tartotta magát tőle, így aztán nem lett belőle semmi. Egy leader 
szövetség, melynek szervezetét a megyei önkormányzat organizálja, 30 fő helyett 10 fővel 
gyönyörűen elvégezné a munkát, jelentős forrásokat megspórolva a munkaszervezeti oldalon, és azt 
esetleg átstruktúrálva a fejlesztési oldalon. Nem fog harcolni ezért, hiszen ahogy a 7 éves európai 
ciklusnak, ennek is vége lesz.  
A következő fotó egy teljes nóvum. Olyan szinten, hogy nagyjából 1 hónapja jegyezte be a Fővárosi 
Ítélőtábla a PANNON régiót, aminek Somogy megye is tagja, merthogy a Megyei Közgyűlés 
belépett. Ez a területi együttműködés határon átnyúló szlovének, horvátok – a szerbek már messze 
vannak – de a lényeg, hogy minimum két szomszédos országgal egy olyan területi 
együttműködésről van szó, ami rengeteg pénz lehívását teszi lehetővé.  
A következő dián már többet látni. Azt mutatja, hogy a tervek szerint mennyi pénz várható ebben. 
466 milliárd Ft-ot akar az unió ebben a 7 évben osztani. Ebből 12 milliárd Ft-ot az európai térségi 
társulásokra – ez láthatóan kb. 3 %-a az összes forrásnak – tehát 100 euróból minden 3 az ilyenekre 
megy. Ami a legfontosabb, a Kbt. hatálya alá tartozó, vagyis kifejezetten az önkormányzati 
szektornak kitalált történet, nagyon fontos, önálló döntési hatáskör. Önmaga határozza meg a 
közreműködő szervezetét, dönt az irányító hatóságról, választja meg a tisztjeit és fordul 
Brüsszelhez, brüsszeli forrásokért. Ami a legfontosabb, hogy egész Európában összesen 21 
bejegyzett európai társult térségi társulás van, ebből – tekintettel a Kárpát-medence sajátos 
szituációjára – 6 magyar. Így több százmilliárd Ft-ot hozhatnak Magyarországra. Egy tervezési 
folyamat megkezdődik, akkor van esély több pénzt lehívni, mert nem úgy van, hogy a 3600 
milliárdot elosztják 21-gyel, és akkor annyi jut – hanem az a régió hív le többet, akinek több projekt 
ötlete van, komolyabb elképzelései vannak, kész tervekkel tud nekiindulni.  
A következő dia, partnerség, együttműködést várnak. A jövetele egyik fontos célja, miután kistérség 
is, leader is, városi fejlesztési koncepció is van, hogy szükségük van települési adatokra, meglévő 
tervekre. Mindezt „be kellene csatornázni hozzájuk”, ők pedig majd a Kormányhoz továbbítják.  
A következő dián a kiemelt partnerek láthatóak, melyek nem csak az önkormányzatoknál 
dolgoznak, hanem maga járja a versenyszférát, hetente megy a gazdaság fontos szereplőihez. Talán 
egy kicsit kényelmi szempontból egyszerűbb tudást szereznie a kaposvári vállalkozóktól, de 
természetesen ide is, egyeztetett időpontban vagy ő vagy valamelyik kollégája el tud jönni. Tehát 
ennyi mindenkivel kell dolgozniuk ahhoz, hogy ez egy jó munka legyen.  
A következő egy összegző fotó, ahogy felépül a terv. Az előadás sommás lényege, hogy a somogyi 
tudással, a somogyi kreativitás segítségével összerakott elképzelést kell tervvé kovácsolni. Nem 
mintha bárki is azzal vádolná, hogy nincs tudományos megalapozottsága annak, amit csinálnak, 
még is el kívánja mondani, hogy az előadás elkészítését követően talált rá egy tudományos munkára 
amelyik leírta, hogy így kell csinálni a területi tervezést. Megörült neki és ide tette ide a diák közé, 
így mindenki láthatja, hogy nem légből kapott, hanem egy nagyon komoly, tudományos 
megalapozottsága van annak, hogy hogyan kell egy területi tervezést elkezdeni. Pontosan úgy, 
ahogy elkezdték, alapdokumentumok, kapcsolatfelvétel, tájékoztató és tudás bekérése. Nagyon 
fontos mondat itt a dián, a megalapozott jövő formálás, mert ha van egy jövőképe egy közösségnek, 
akkor az egyúttal motívációt is jelent. Jelentő humán erőforrás szabadul fel, ha mindenki tudja, 
hogy hova mennek. Nagyon fontos dolog, hogy e tervezés folyamata nem epizodikus. Nem arról 
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van szó, hogy megtervezik, és kész hátradőlnek és 6 évig semmi, hanem arról, hogy a tervezés 
folyamatos monitoringgal, folyamatos visszacsatolással új és új elemeket kap.  
A következő a koncepció, az amit most dolgoznak, és végül az lesz, hogy elkészül majd egy 
program. Itt az önkormányzat számára szeretne egy nagyon fontos üzenetet hagyni. A lényeg, hogy 
ma az az elképesztő állapot uralkodik, hogy az állam kiír egy pályázatot, és a katasztrófavédelem, 
mint az állam kinyújtott karja, pályázik. Az önkormányzat egy kicsi szuvenír darabja az államnak, 
pályázik. Az állam pályázik az államnál. Az állam kiír egy pályázatot elképesztő humán 
erőforrással, infrastruktúrával, pénzzel. Pályázik nem tudja hány kolléga, pályázatírót fizetnek, 
költenek, költenek, költenek. Aztán visszamegy a pályázat, ott ismét eldolgozzák, megint 
bürokrácia, miközben az, hogy melyik katasztrófavédelem kapjon tűzoltóautót, azt nagyjából leülne 
a 19 katasztrófavédelmi főigazgató aztán megbeszélnék. Vagyis oda akarják leegyszerűsíteni egy 
kicsit az egyoldalas adóbevallás analógiájára a fejlesztési eljárásrendet. A versenyszférában nem 
tudják megcsinálni, mert az a vállalkozó, aki ma van, az nem biztos, hogy lesz 5 év múlva is 
(átalakulnak, felszámolódnak, eladják), de Tarany biztos lesz 5 év múlva is, vélhetően tűzoltóság is, 
a Kormányhivatal is, iskola is és kórház is. Pontosabban csak egy nagyon egyszerűsített egyoldalas 
verzióban pályáznak. Tulajdonképpen benyújtják az igényt arra, ami már korábban, a tervezési 
szakaszban a nagy Somogy megyei programba bekerült.  
Nem ezer oldal pályázattal, elképesztő megvalósíthatósági tanulmányok, hatástanulmányok 
készítésével, hanem megbeszélgetik, kollektív bölcsesség, megalkudnak, egy kicsit talán a 
kistérségi tanácsok működésére korábban jellemző kialkudós módszerrel, hogy mire van ennek a 
vidéknek szüksége, azt rögzítik a programba, és utána az már de facto, eldöntött ügy. Ez a Kormány 
nagyon komoly álma, elhatározása, melyet át kell emelni Brüsszelen is, de azt látják, hogy 
valahogyan Európa más nemzetállamai jelentősen egyszerűbb eljárásrendet dolgoztak ki, mint 
Magyarország. Hogy ennyire le tudják-e egyszerűsíteni, ez a kérdés csak. 
A következő egy időrend, mely nagyon egyszerű, érthető, ezen dolgoznak, de ezt is a 
Nemzetgazdasági Tervezési Hivatal előadásából ollózta ki, hogy látható legyen, hogy a 
folyamatnak van egy kronológiája.  
Új neve lesz, a Nemzetek és Brüsszel között kötött szerződésnek az lesz a neve, hogy Partneri 
Szerződés. Ha valaki ezt hallja, az nem más, mint a Kormányok és Brüsszel között kötött 
dokumentum.  
Ennyit szeretett volna elmondani.  
Megköszöni a jelenlévők megtisztelő figyelmét.  
Az esetleg felmerülő kérdésekre, a legjobb tudása szerint igyekszik válaszolni.  
 
Ormai István polgármester:  
Megköszöni az elnök úr tájékoztatását.  
Az ülés nyilvános, a városi televízió közvetíti, ha valaki hozzá kíván szólni, kéri, hogy használjon 
mikrofont, mert jegyzőkönyv készül az ülésről.  
Jelen vannak a jegyzők és a városháza vezető munkatársai. Ha kérdezni vagy hozzászólni akarnak, 
természetesen annak sincs semmi akadálya.  
A hagyományos parlamentáris módszer szerint kézfenntartással, névbemondással lehet kérdezni 
illetve hozzászólni.  
Mint már utalt is rá, néhány dolgot szeretne elmondani.  
Jó néhányan ülnek a teremben olyanok, akik elég régóta részt vesznek az önkormányzati munkában, 
az önkormányzati tevékenységben.  
Az elnök úr többször utalt a korábbi időszakok területfejlesztést érintő különböző eljárásaira, 
változataira, a hatáskörökre, amelyek a megyei önkormányzatnál voltak.  
Az elhangzottakkal kapcsolatosan szeretne néhány dolgot elmondani. Most valamennyien – akik itt 
ülnek – abban a helyzetben vannak, hogy a hagyományos kifejezéssel élve az olló is és a posztó is a 
kezünkben van. Tehát időben vannak, van egy kinyíló lehetőség számukra – ez ugye az európai 
tervezés következő 7 éves időszaka – és itt van egy az elnök úr által hozott ajánlat, hogy rakják 
össze, mit akarnak csinálni a nagyatádi kistérségben, Nagyatádon.  
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Tényleg így van, azért mondta, hogy néhányan vannak itt olyanok, akik az indulásnál jelen voltak, 
megtették, amit lehetett, vagy amire képesek voltak. Most az összes tapasztalatukat és a mai 
tudásukat hasznosítva azt mondja, hogy éljenek ezzel a lehetőséggel. Fogalmazzák meg azokat a 
szándékaikat, céljaikat, amiket meg akarnak valósítani, mert úgy érzékeli és mondja, hogy 
számukra karnyújtásnyira lévő erős partner van, mely a megyei önkormányzat. Nem azért mondja, 
mert az elnök úr itt van, hanem azért mondja, mert így gondolja. Egy régiós szituációban, amikor 
regionális döntések születtek, sokkal nehezebben boldogultak. Most megint egy közvetlen 
együttműködés alakulhat ki a kistérség, a települések, a város és a megyei önkormányzat között, 
ráadásul úgy, hogy a megyei önkormányzatnak most kompetenciája van a fejlesztésben. Ezt tartja a 
leglényegesebb dolognak. Arra bíztat mindenkit, hogy éljenek a lehetőséggel. A jövő heti testületi 
ülésen tárgyalják a területi régióhoz való csatlakozást, mert valóban óriási lehetőség van abban, 
hogy egy gyorsabb, praktikusabb forrásszerzési lehetőség, melyet a Pécs Megyei Jogú Város 
szervez. Meghozzák a döntést, elnök úrtól pedig azt kérik, hogy járjon el az ügyben, hogy 
csatlakozni tudjanak ehhez a régióhoz.  
Valóban egy időszaknak, egy fejlesztési szakasznak a vége felé közelednek. A települések is és 
Nagyatád is lezárják az előző időszak fejlesztését – egy van vissza a Művelődési Ház 
rekonstrukciója – és gyakorlatilag befejezik ezt az időszakot. Van néhány nagyon fontos projektjük, 
ami közül egy közös – szennyvízprogram, ami jó úton halad –, és van kettő, ami még inkább közös, 
mert mindenkit érint és még ehhez az időszakhoz tartozik, ez pedig a nagyatádi 68-as út elkerülő 
útnak a megvalósítása, illetve magának a 68-as útnak a korszerűsítése, ami ennek az időszaknak a 
feladata. Ezzel párhuzamosan és ezzel együtt, ezt a lehetőséget kihasználva meg kell tervezniük egy 
újratervezési időszakot, hogy mi a meglátásuk a jövőt illetően.  
Hiszi, hogy jó ez a mai délutáni találkozó, és biztos benne, hogy emlékezni fognak erre az 
összejövetelre. 
Néhány földhözragadt, nagyon praktikus dolgot szeretne megmutatni.  
Az önkormányzatok döntő része – véleménye szerint minden önkormányzat – mindent megtett 
annak érdekében, hogy ami számára elérhető azt megszerezze, elnyerje azt a támogatást és a 
településeken fejlődés legyen. Arra pályáztak, amire pályázni lehetett, még akkor is, ha tudtak volna 
esetleg jobbat (pl. laktanyafejlesztés, ami egy gazdasági övezet fejlesztés lehetett volna, nem tudtak 
pályázni). A települések megtették ami tőlük telhető volt, viszont egy dologgal szembe kell nézni. 
Ez pedig a gazdasági szféra. Nagyon nagy hangsúlyt kell arra fektetni, hogy a gazdasági szférának a 
lehetőségeit, a fejlődését, a fejlesztését segítsék egy kicsit. Mutat néhány képet arról, ami az 
önkormányzatot leginkább érdekli, az hogy néz ki most, és a következő időszak egyik fontos eleme 
lesz. Az első kép, munkanélküliségi mutató. Ugye egyetért mindenki abban, hogy ez mindennapi, 
valamennyijüket foglalkoztató kérdés. Ez a három városé. Felhívja ez elnök és valamennyijük 
figyelmét arra, hogy egy sávot képvisel a megye déli részén a három város és a kistérség is. Látható, 
hogy 2009-ben mindenütt emelkedett a munkanélküliség. Ez az időszak a gazdaság legmélyebb 
időszaka. Összetartás figyelhető meg, hiszen látható, hogy a városok és a térség is egy irányba 
mutat. Egy nagyatádi mutatóra például akár elégedettek is lehetnének, de természetesen nem azok. 
Ez a mutató azért van így – ez egy mai információ – mert Nagyatádon a legnagyobb helyi adót 
fizetők közül – ha a sorrendet nézik – akkor a legnagyobb öt nem pénzintézet, nem kereskedelmi 
egység, hanem mind az öt termelő vállalkozás, akik nagyon magas létszámot foglalkoztatnak. 
Szándékosan nem sorrendben sorolja fel őket. A D’back, élelmiszeripar, külföldi tulajdon; az 
Industrie Elektrik, összeszerelő üzem, külföldi tulajdon; a Coats cérnagyár, külföldi tulajdon; a 
Büttner Kft. gépipar, magyar tulajdon és Schenk és Társa Konzervgyár, ami nem dolgozik már 
Nagyatádon, nem termel. Még mindig – mert végeznek tevékenységet – óriási termelő értéke van. 
Továbbmennek a kistérségre vonatkozó diákra. Elmondja az elnök úrnak, hogy a három kistérség 
teljesen együtt van a foglalkoztatási problémájával, ami azt jelenti, hogy a 14-16 % között mozog a 
munkanélküliségi ráta. Sokkal rosszabb, mint a megyében az átlag. A következő dián a Nagyatádi 
Konzervgyár és az önkormányzati eszközök láthatóak, hogy milyen önkormányzati eszközeik 
vannak arra, hogy segítsék a termelő üzemeket.  
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A következő, a laktanyák ingatlanjai, mint egy lehetséges fejlesztési rész. Van 44 ha felhagyott 
katonai terület (20 éve nem volt ott élet). 16 ingatlant értékesítettek gazdasági társaságoknak, 
92.000 m2-t (9 ha), 6.000 m2-t bérelnek négyen. Ez azt jelenti, hogy ott egy gazdasági tevékenység 
elkezdődött. Az utolsó képen látható a laktanya, melyen úgy gondolják, hogy lehetne 
gazdaságfejlesztést megvalósítani. Narancssárga színnel van jelölve az, amit a gazdasági 
társaságoknak értékesítettek, a kék a bérelt terület, és a fehér részeken látható (Taranyi út), hogy 
van bőven lehetőség arra, hogy tovább fejlődjenek. Itt minimális infrastruktúra van, saját erőből 
építettek elektromos hálózatot és vízvezeték a központi részen, hogy telephelyként tudjanak 
dolgozni.  
Mindezt azért mondta el, hogy a gondolkodásukat erre a térségre irányítsa. Ebből kell visszafelé 
részt venni ebbe a megyei tervezésbe, és megfogalmazni azokat a célokat, amivel az itt élő 
embereknek a boldogulását tudják majd segíteni.  
Ennyit szeretett volna elmondani.  
Kollégáit kérdeni, kívánnak-e hozzászólni. 
 
Kérdések: 
 
Fitos Harri körjegyző, Görgeteg: 
Vannak állami területek, amiket ha fel lehetne szabadítani helyi gazdáknak, elég jó 
munkahelyteremtés lenne. Nagy lenne rá az igény. Például Rinyaszentkirályban egy 350 ha szántó 
van a SEFAG kezelésében (vadföld), míg a helyieknek csak 50 ha-on gazdálkodnak;vagy pl. 
nagykorpádon 800 ha van a SEFAG kezelésében, ezt nem kaphatnák meg a helyiek? 
2017. júniusáig tart ez a bérlet a SEFAG-gal, de mivel állami cég, esetleg fel lehetne mondatni 
velük, és ki lehetne osztani a helyieknek ezeket a területeket. Pénzbe nem kerülne, mindenki jól 
járna.  
 
Lassú István polgármester, Lábod: 
Az gondolja, hogy ez a mai tájékoztató egy kiindulása volt annak a tervezési folyamatnak, amelyről 
az elnök úr beszélt, hiszen biztos, hogy ennél operatívabban kell ezekről a dolgokról szót váltani. 
Azt gondolta, hogy már van is egy kis operatív terve a Megyei Közgyűlésnek arra, hogy ezek a 
munkaértekezlet szerű megbeszélések mikortól, hogyan, kikkel a két év – ami az elő uniós 
pályázatok időszakáról szólt – a tervezésre, akkor ez a 1,5 év sem túl hosszú, hogy egy olyan 
program megfogalmazódjon, ami az előzőnél egy kicsit testesebb és életszerűbb lenne.  
Volt egy olyan munkamódszer, amit mindenki figyelmébe ajánl. Amikor a Rinya-Dráva menti 
térségben összekapaszkodott két kistérség, akkor a településeken – Görgetegen, Somogyszobon, 
Bolháson, Lábodon, Darányban, Vízváron – olyan lakossági vállalkozói fórumok zajlottak, 
amelyeken azt volt a kérés, hogy az ott élő emberek, az ottani vállalkozók a maguk tapasztalata 
szerint mit szeretnének, mit látnak a település, a vállalkozás fejlesztésében. Ezekből az ötletekből, 
javaslatukból – a kormányzati szándékokkal kicsit szinkront teremtve – állt össze egy 
munkaprogram. Ez a munkaprogram a kiírandó pályázatok alapja lett. Megítélése szerint nagyon 
sikeres volt ezen a Rinya-Dráva menti térségen belül megvalósítani ezeknek jó részét. Ez a Leader 
program volt. A Leader programnak az az ága, ami nem a központi pályázati kiírásokról szólt, 
hanem a helyi kezdeményezésekről. Rendkívül sikeres volt a munkamódszere, és sikeres az 
eredménye, hiszen a legutóbbi körben több mint 300 pályázat érkezett be hozzájuk. Ez az előírt 40 
%-nál jelentősebb része volt, amit a vállalkozások, vállalkozók kaptak.  
Azt gondolja, hogy ebben az egész Leader-es rendszerben és gyakorlatban vannak jó tapasztalatok, 
amikről szólni kell, lehet, meg kell őket ismerni, mert kiönteni amblokk ezeket is minden Leader 
kudarccal nagy hiba. Elnök úr említette, hogy a Megyei Közgyűlés is vállalna szerepet a jövőben, 
ebben a ciklusban is, talán még ezeknek a Leader ügyeknek a bonyolításában, mert kicsit drága volt 
az eddigi rendszer. Ha az MVH nem hárította volna át a munkájának egy részét a Leader 
apparátusokra, hogy azok mindezt a munkát uniós pénzből csinálják meg, akkor nekik sem kellett 
volna 4-5-6 fős apparátus a Leader közösség munkaapparátusába. Elég lett volna az a két ember, 
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akikről az elnök úr is beszélt. Mindezeknek a hátterében, amiről többek között itt a tájékoztatóban a 
Leader okán ezek a dolgok elhangzottak, ilyen tapasztalások vannak egy hosszabb idejű gyakorlat 
során. Nagyon hasznos volna a részletes operatív program alkotása előtt egy kicsit jobban 
megismerni és megtárgyalni.  
Meghívja az elnök urat a Rinya-Dráva Szövetség következő elnökségi ülésére.   
Még egyszer kihangsúlyozza, hogy az együttműködés meg van az önkormányzatokban, meg van a 
Leader közösségekben, mindenképpen meg van a Rinya-Dráva Szövetségben, mert ők is fontosnak 
tartják azt, hogy olyan célok kerüljenek majd megfogalmazásra, amelyek valóban szolgálják az itt 
élő vidéki emberek, és itt működő vidéki kis önkormányzatok és városi önkormányzatoknak a 
tevékenységét.  
 
Gelencsér Attila a Somogy Megyei Közgyűlés elnöke: 
A polgármester úr pontosan rátapintott a lényegre. Ez csak a „telekvásárlás” volt a „házépítésben, 
amiért ma jött. Sőt még meg sem vette, csak megnézte.  
Az a fajta operatív tervezés, amit polgármester úr kér, azt nem most gondolta.  
Elmondja, hogy követik őt a kollégái, alelnökök, közgyűlési tagok, és azért kérte ezt a találkozót, 
hogy fogadják kollégái telefonhívásait, mert, hogy lemennek egy ennél jelentősebb, alacsonyabb 
szintre-. Úgy számolták ki, hogy a 245 település egyenkénti lejárása több okból szinte lehetetlen, de 
talán nem is szükséges. Kihangsúlyozza, hogy neki senki nem adott sorvezetőt, az önkormányzati 
törvény sem mondta, hogy neki jönnie kell, hogy „Megyejárást” kell csinálnia.  
Az akart lenni a kérés részéről, hogy a kollégái jelentkeznek ezzel az előadással, és a következő 
szint ahova elmennének, az a körjegyzőségek. Lecsökkent testületi létszám miatt 2-3-4 fős 
testületekhez talán felesleges is elmenni, számos tekintetben amúgy is kollektív akarat húzódik a 
háttérben. De ez nem muszáj, hogy körjegyzőség legyen, lehet ez egy más logika, egy intézmény 
fenntartására társult önkormányzatai.  
Ő körjegyzőségenként beosztotta a megyét és leosztotta a megyejárással kapcsolatos feladatokat 
magára, alelnökre és által választott közgyűlési tagokra. Úgy tervezték, hogy amikor végez 
alelnökeivel, az összes várossal, amelyik kistérségi központ, abban az esetben találkoztak minden 
polgármesterrel. Minden polgármesternek el tudták mondani, hogy jön egy alsóbb szint, amikor 
operatívabban lehet már beszélgetni, nem ekkora tömegben, hanem az a 3-4 testület 15 emberrel 
átbeszéli. Azzal küldi a kollegáit a polgármesterekhez, hogy jegyezzék az elképzeléseket, és azzal 
fejeződött be az előadás, hogy egyébként hova lehet további elképzeléseket küldeni.  
A leader tekintetében teljesen egyértelműen fogalmazott, nem erőlteti már ezt a dolgot, mert lassan 
„üres a zsák”. Az, hogy 300 pályázat volt, de szerencsétlenebb sorsú leaderekben 10 alatti pályázó 
volt, akinek kiosztották volna az összes keretet. Ehhez képest két leader csoportnál járt, 150 
támogatási szerződést adhatott át nagy örömmel a pályázóknak. Vagyis, valóban elindult valami. 
Nagyon nem így nézett ki korábban, és aki benne ül, az nem látja a fától az erdőt.  
Persze volt a leadernek egy olyan része, ami beengedte a kreativitást. Aztán valamiért a szocialisták 
rettenetesen elrontották. Lehet, hogy voltak ügyesebb leaderek, akik valahogyan kikerülték az 
uniformizált leader ügyeket, de a többségében sajnos a leader Magyarországon, Európában 
egyedülálló módon, a legkevesebb hatékonysággal működött. Persze van pozitív és negatív kivétel. 
A földdel kapcsolatban elmondja, hogy most van napirenden. A Vidékfejlesztési Minisztérium 
minden törekvése az, hogy az embereknek tudjon földet adni. Magyarországon jelentősen több 
gazdaság van, mint Európában. A világban zajló folyamat lényege az egyfajta összefogás, a 
koncentrációja a gazdaságoknak. Csakhogy Magyarországon van egy speciális igény szükséglet, a 
kisgazdák, őstermelők ügye, ahol az a terv, hogy 20-30 ha-on meg tudjanak élni.  
Amikor a magyar kormány a kistermelők felé nyit és próbál néhány 10 ha-t a rendelkezésükre 
bocsátani, hogy akkor azért tudni kell, hogy teljesen más a világ közgazdaság tana, a 
termelékenység a méretgazdaságosság szempontjai alapján. 
A SEFAG földek alatt erdőket kell érteni? 
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Fitos Harri körjegyző, Görgeteg: 
Szántókat. 
 
Gelencsér Attila a Somogy Megyei Közgyűlés elnöke: 
Ha kap egy e-mailt, hogy azokkal a földekkel mi a terv, ő is a Nemzeti Fejlesztési Alaphoz 
továbbítja. És megkéri őket, nézzék meg, hogy mi a helyzet velük, hiszen fejből nem tudja.  
Nem tudja megmondani, hogy ez a SEFAG terület esélyes-e arra, hogy esetleg kiadják. De ha kap 
egy e-mailt a polgármester úrtól, ígéri utánajár, megvizsgálja a lehetőségeket. 
Kéri, hogy ilyen jellegű problémával forduljanak bátran hozzá.  
Köszöni, hogy meghallgatták.  
 
Ormai István polgármester:  
Megköszöni az elnök úrnak a tájékoztatót. 
A résztvevőknek, megköszöni, hogy itt voltak, további jó munkát kíván.  
Megköszöni a munkát, a képviselő-testület soron kívüli nyílt ülését bezárja. 
 
 

 
K.m.f. 

 
 
 

Ormai István  
polgármester 

Dr. Kovács Ildikó 
jegyző 

 
 
 
 
 
 

Melles Zoltán 
képviselő 

Sasvári Tamás 
képviselő 

 
jegyzőkönyv hitelesítők 


